
  المستخلص

  

تناولت هذه الدراسة موضوع المسؤولية المدنية لطبيب التخدير من خلال مقارنة القانون       

السعودي بعدة قوانين عربية وهي كل من القانون المصري في المقام الأول والإماراتي والأردني  

المختلفة لاسيما المسؤولية الطبية.           وكذلك القانون الفرنسي، كونه رائد وسابق في الجوانب القانونية 

وجائت هذه الدراسة لايضاح أن مهام طبيب التخدير المهنية تخضع للأصول   تأتى ، الطبية  

المتعارف عليها، وهي محاطة بمشكلات قانونيه وصعوبات عملية خاصة نتيجة تنوع وتعدد  

و العمليات الجراحية؛ وكذا من قلة  وخطورة استخدام أنواع ووسائل التخدير, من خلال العلاج أ

الكتابات الفقهية في هذا المجال الطبي التخصصي، وكثرة الأخطاء والتجاوزات الطبية أثناء  

ممارسات التخدير الطبي؛ وما  خاصة في وحدات ، ترتب على ذلك من آثار و أضرار و مضاعفات  

طبية والجراحية.       وهذا يستلزم  خطيرة علاجية العناية المركزة، ومراكز الإنعاش والطوارئ ال 

تحديد المسؤولية الطبية المدنية لطبيب التخدير، وموجبات هذه المسؤولية القانونية، في الأنظمة  

الطبية السعودية والقوانين المقارنة؛ وذلك من خلال   وكذا طبيعة ، ومراحل عملية التخدير ، ومهام  

م المسؤولية المدنية الطبية والنظام القانوني لهذه  طبيب التخدير ،معرفة ماهية التخدير وأحكا

المسؤولية المترتبة عن الخطأ  ومدى التزام طبيب التخدير الذي ، الصادر من طبيب التخدير،  

وطرق إثباتها ونفيها يستثنى من القاعدة العامة لالتزام الطبيب ببذل عناية فيكون التزامه بتحقيق  

     .أخصائي طبينتيجة تتمثل في أعماله ومهامه ك
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Abstract  

  

     This study dealt with the subject of the civil responsibility of the anesthesiologist. This will be done by 

comparing Saudi law with several Arab laws, which are; Egyptian law in the first place, Emirati law, 

Jordanian law, and French law that is pioneered and preceded various legal aspects, especially medical 

responsibility.                                                  This study came to clarify that the tasks of a professional 

anesthesiologist are subject to standard medical principles. It is surrounded by legal problems and 

practical difficulties, especially as a result of the diversity, multiplicity and seriousness of using types and 

methods of anesthesia, through treatment or surgical operations. Consequently, because of the lack of 

jurisprudence in this specialized medical field , and the large number of errors and medical excesses 

during medical anesthesia practices; and the consequent effects, damages and serious medical 

complications, especially in intensive care units, recovery centers and medical and surgical emergencies.                        

This requires defining the civil medical responsibility for the anesthesiologist, and the obligations of this 

legal responsibility, in Saudi medical systems and comparative laws; by knowing what the definition of 

anesthesia, the tasks of the anesthesiologist, the stages of the anesthesia process, as well as the nature 

and provisions of civil liability and the legal system for this responsibility arising from the issued error 

From the anesthesiologist, the methods for proving and denying it, and the extent of the 

anesthesiologist’s commitment, which is excluded from the general rule of the physician’s commitment 

to exercise care, so his commitment to achieve a result is represented in his work and tasks as a medical 

specialist.      


